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ACTA DEL PLE EXTRAORDINARI DEL CONSELL MUNICIPAL DE LESBIANES, 
GAIS, TRANS, BISEXUALS I INTERSEXUALS DE BARCELONA. 

 
 
Identificació de la sessió 

Núm. 4  
Data: 28 de setembre de 2016 
Caràcter: extraordinari 
Horari: de 18.30 h a 20.00 h 
Lloc: Museu Picasso 

Assistents 

Presidenta del Consell  
Laura Pérez Castaño, regidora de Feminismes i LGTBI 

Vicepresident associatiu 
Rodrigo Araneda Villasante, Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals,  
Bisexuals i Transsexuals (ACATHI) 
 
Secretària 
Meritxell Sáez i Sellarès 
 
Representants dels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona 
Marilén Barceló Verea (GMC’s) 
Xavier Florensa i Cantons (GMERC) (per delegació de Montserrat Benedí i Altes)  
Maria José Ortiz (GMPPC) (per delegació d’Àngels Esteller Ruedas) 
 
Partits polítics, sindicats i altres organitzacions 
Convergais (Xavier Moral) 
CCOO Barcelonès (Raquel de Haro) 
ICV (Josep Maria Gómez) 
UGT (Sònia López Pérez) 
Comissió Catalana d’Ajuda al Refugiat, CEAR (Pascale Coissard) 
ERC (Òscar Pascual i Sorribes) 
Cultura Trans (Pol Galofré) 
Nasij (Martin Frasso) 
 
 
Entitats  
Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, Bisexuals i Transsexuals 
(ACATHI) (Rodrigo Araneda Villasante) 
Grup d’Amics Gais, Lesbianes, Transsexuals i Bisexuals (GAG) (Jose Benito Eres i 
Rigueira) 
Associació Cristiana de Gais i Lesbianes de Catalunya - ACGIL (Irma Llopart i Escoda) 
Generem (Mar C. Llop)  
Associació de Pares i Mares de Gais i Lesbianes, AMPGIL (Josep Maria Muñoz) 
Associació de Famílies Lesbianes i Gais (FLG) (Pilar Medrano) 
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FAGC - Front d’Alliberament Gai de Catalunya (Eugeni Rodríguez i Giménez) 
Casal LAMBDA (Emilio Ruiz Pérez) 
STOP SIDA (Jean Sebastien Meyer Guignard) 
Associació de Gais i Lesbianes Policies GAYLESPOL (Isabel Tapia) 
Gais Positius (Joaquim Roqueta i Manen) 
Fundació Enllaç (Paulina Blanco Muñoz) 
AFIRMA’T (Gabriel J. Martín) 
Fundación para la Identidad de Género (Marta Salvas) 
 
Altres membres convidats 
Maria Giralt (Gayles TV) 
Cristina Fernàndez Blázquez (Chrysallis) 
Mònica Timón (Associació Pandora) 
Sara Barrientos Carrasco (Universitat de Vic i Associació Candela) 
Gerard Coll-Planas (Universitat de Vic) 
Miquel Missé Sánchez (Universitat de Vic) 
 
Departaments municipals i altres organismes 
Andreu Agustín Andrés (coordinador del Pla municipal LGTBI) 
Maria Gas Cid (directora de Feminismes i LGTBI) 
Marta Cruells (cap de gabinet, Regidoria de Feminismes i LGTBI) 
Alicia Aguilera Martínez (cap del Departament de Joventut)  
Lluïsa Jiménez i Gusi (responsable de l’Àrea LGTBI de la Generalitat de Catalunya) 
  
Suport administratiu i logístic del CMLGTBI  
Núria Poch i Garcia  
Jesús Martínez Torrente  
Mar Cases Llorach 
 
Excusen la seva assistència 
Carmen Andrés Añón (GMPSC) 
Joana Barrafont i Giménez (BarceDona) 
Ignacio Cano Vidal (GMPSC) 
Beatriz Espejo Arjona (Col·lectiu Transsexual de Catalunya) 
Isaac García i Fernàndez (Joves d’Esquerra Republicana de Catalunya) 
Maria Lluïsa García (Creación Positiva) 
Miquel Minol (Associació Sin Vergüenza) 
Ferran Pujol i Roca (Projecte dels NOMS-Hispanosida) 
Josep Maria Queralt Capdevila (Direcció Feminismes i LGTBI) 
Maria Rovira Torrens (GMCUP) 
Miguel Ángel Sanz (Ens Entenem) 
Jacques Schoofs (Panteres Grogues) 
Francina Valls i Vila (GMCIU) 
 
Ordre del dia 
 
1.  Salutació i benvinguda 
2.  Lectura d’excuses i delegacions i aprovació de l’acta anterior 
3.  Aportacions i debat sobre el document esborrany del nou Pla 2016-2020 LGTBI de 

l’Ajuntament de Barcelona 
4. Informació sobre temes d’interès per al CMLGTBI per part de la presidència 
5. Torn obert de paraules, si escau  
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Desenvolupament de la sessió 
 
La presidenta dóna la benvinguda a les persones assistents i obre la sessió. 

1. Salutació i benvinguda 

La presidenta explica el funcionament d’aquesta sessió. Comenta que els acompanyen 
les persones que s’han encarregat de redactar el Pla LGTBI. Així mateix, manifesta 
que durant l’últim mes han estat rebent propostes i comentaris sobre el Pla LGTBI i 
que han tingut una reunió amb els grups polítics i municipals de l’Ajuntament. 

Finalment, indica que aquesta sessió té una durada prevista de dues hores. 

2. Lectura d’excuses i delegacions i aprovació de l’acta anterior 

La secretaria comunica les persones que han delegat l’assistència i les persones que 
han excusat la seva absència en aquesta sessió.  

Tot seguit, s’aprova l’acta de la Comissió Permanent del 24 de maig.  

3. Aportacions i debat sobre el document esborrany del nou Pla 2016-2020 
LGTBI de l’Ajuntament de Barcelona 

La presidenta informa que faran l’explicació Miquel Missé, Gerard Coll-Planas i Sara 
Barrientos, de la Universitat de Vic, que també van treballar en l’elaboració del pla 
anterior, i que per part de la direcció el senyor Andreu Agustín informarà de les 
esmenes que s’hi han incorporat i de com ha anat aquest procés. 

El senyor Gerard Coll-Planas, de la Universitat de Vic, primer de tot, els recorda que 
aquest és el títol inicial proposat i que hi havia una alternativa de títol; per tant, està a 
debat i és un dels elements que es poden reprendre ara. 

A continuació, destaca que la proposta actual, a diferència de l’anterior pla, no parteix 
de zero, sinó d’un pla anterior que s’ha pogut avaluar, refinar i posar al dia. A més, 
assenyala que, en el marc de l’anterior pla, es van poder portar a terme diferents 
estudis que han permès detectar problemàtiques emergents i afinar molt més en 
algunes problemàtiques de les quals inicialment no hi havia informació.  

Així mateix, remarca que aquest pla s’ha volgut fer amb molta més relació amb el Pla 
de justícia de gènere amb la finalitat d’avançar molt més en la integració d’aquestes 
polítiques i reforçar la perspectiva de gènere, per entendre les problemàtiques LGTBI.  

El senyor Miquel Missé Sánchez, de la Universitat de Vic, comenta que aquest procés 
arriba en un moment en què ja hi havia molts documents i, sobretot, el marc legal era 
diferent. Quant a la metodologia emprada, explica que s’han hagut de basar molt en tot 



 

 
Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets de Ciutadania, Participació i Transparència 
 

 4 

el material que s’estava produint, també perquè disposaven de menys temps, amb 
relació al pla anterior. En primer lloc, en les mesures de govern aprovades per 
l’Ajuntament entre els anys 2014 i 2015, que principalment són tres les que poden tenir 
alguna vinculació amb el pla: la mesura de govern per promoure la salut sexual i 
reproductiva, la mesura de la Xarxa d’Escoles per a la Igualtat i la No-Discriminació i la 
mesura per millorar el sistema d’abordatge de violències masclistes a Barcelona. 

En segon lloc, han revisat l’avaluació que s’havia fet del primer pla, el marc legal i 
l’informe que va fer l’Ajuntament sobre com s’aplicava la Llei 11/2014 en l’àmbit de la 
ciutat de Barcelona: què s’havia fet, què es podia fer i quines coses s’estaven valorant. 

I, en tercer lloc, han tingut en compte tota una sèrie d’informes que s’han anat produint 
en els darrers anys i que han fet moltes aportacions de com millorar les polítiques 
LGTBI a la ciutat, com ara les recomanacions per a un model d’atenció a la salut trans; 
el diagnòstic sobre la realitat de les persones intersexuals o amb diversitats al 
desenvolupament sexual; el TransLab, que és un informe sobre les estratègies i 
propostes per millorar la inserció laboral de les persones trans, sobretot de les dones 
trans de la ciutat; l’enquesta de salut de l’Agència de Salut Pública de Barcelona; 
l’estudi de la situació de les persones majors de cinquanta anys, que es va promoure 
també des de la Fundació Enllaç; l’enquesta de qualitat de vida, igualtat i esports, que 
dóna algunes dades concretes sobre la percepció de la ciutadania d’aquestes 
polítiques; el Pla per a la justícia de gènere, que ha tingut un paper molt important en 
el desenvolupament de l’estructura del pla que avui es presenta. Finalment, manifesta 
que també s’han tingut en compte els processos participatius. 

La senyora Sara Barrientos Carrasco, de la Universitat de Vic, exposa que, en els 
processos participatius, el principal espai ha estat el Pla d’actuació municipal, amb tres 
cites presencials en les quals s’han treballat aspectes claus, com ara la reproducció 
assistida, la discriminació laboral, l’educació i la discriminació a l’espai públic, i que 
també s’han recollit trenta-set propostes a través de la plataforma decidim.barcelona. 

Així mateix, destaca que un altre procés important ha estat la definició del Centre 
Municipal de Recursos, amb una primera fase en què s’han recollit les propostes de 
les entitats i els activistes LGTBI i una segona fase en la qual s’ha creat un grup de 
treball per definir el funcional del futur centre. 

El senyor Gerard Coll-Planes explica que també van fer dos tallers temàtics: un sobre 
educació i un sobre interculturalitat, migracions i refugi, sobretot amb personal 
municipal que treballa en aquests àmbits, per veure què calia refer, canviar o ampliar 
de l’anterior pla. 

Així mateix, apunta que un factor molt important va ser la interlocució amb totes les 
àrees municipals implicades en l’anterior per tal de poder avaluar el desenvolupament 
del pla i valorar com calia avançar, en quins indicadors i en quines accions.  

Informa que, a partir d’aquí, es va redactar aquest primer esborrany que es presenta 
en aquesta sessió.  
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Per acabar, entén que amb la recollida d’esmenes ja es podrà donar per tancat el pla i 
es podrà passar a l’aprovació. 

El senyor Miquel Missé exposa que el pla té dos grans àmbits: l’eix A, canvi 
institucional, i l’eix B, ciutat de drets. Precisa que el canvi institucional –que està molt 
inspirat en el Pla per a la justícia de gènere– fa referència a tot el que ha de fer 
l’Administració local per transformar la seva mirada entorn a la diversitat sexual i de 
gènere i per incorporar-la a les seves polítiques. Palesa que hi ha poca tradició i poca 
cultura de pensar la transversalitat en els àmbits de les polítiques d’igualtat d’LGTBI. 

Tot seguit, exposa els cinc àmbits d’aquest primer eix.  

El primer és l’àmbit de la formació: és a dir, formar des de la mateixa Administració els 
treballadors i treballadores municipals en qüestions de diversitat sexual i de gènere, 
d’assetjament LGTBIfòbic, etcètera. En aquest sentit, explica que l’article 11 de la llei 
estableix que tots els treballadors i treballadores municipals tenen la responsabilitat de 
denunciar, d’intervenir, de detectar i, fins i tot, de prevenir segons quin tipus de 
situacions de violència; per tant, gairebé estan obligats a tenir aquesta mirada 
incorporada. 

El segon àmbit és incorporar també aquesta mirada en les normatives, plans i 
programes dels diversos departaments de l’Administració. Comenta que, de fet, els 
departaments que treballen en la vessant més social, com Infància, Adolescència, 
Famílies, etcètera, ja ho han anat incorporant d’alguna manera, però que cal una feina 
molt més profunda perquè ho incorporin tots els departaments. 

El tercer àmbit és la política laboral i la contractació municipal, que fa referència a dos 
grans temes. D’una banda, com assegurar que els treballadors i treballadores 
municipals veuen els seus drets respectats amb relació a les qüestions de diversitat 
sexual i de gènere; és a dir, com garantir que l’assetjament LGTBIfòbic està incorporat 
als protocols contra l’assetjament d’aquests treballadors. I, d’altra banda, amb relació a 
la contractació municipal, atès que l’Ajuntament és un dels principals agents 
contractadors de la ciutat i té molta capacitat de promoure l’ocupació de molta gent de 
la ciutat i més enllà, com enfocar totes aquestes mesures que ja desplega l’Ajuntament 
per millorar l’ocupació de la ciutadania a millorar l’ocupació de les persones més 
vulnerables del col·lectiu LGTBI, especialment la situació de les dones trans. 

El quart àmbit del canvi institucional és la comunicació inclusiva, que fa referència a la 
profunda invisibilitat del col·lectiu LGTBI en els referents culturals, en l’imaginari social. 
L’objectiu d’aquest àmbit és establir com millorar la referència a les qüestions de 
diversitat sexual i de gènere en aquesta comunicació i com aconseguir, quan es fa 
visible, que sigui una visibilitat heterogènia que comprengui tota la diversitat del 
col·lectiu LGTBI i no només una determinada forma de visibilitat; és a dir, fer una 
fotografia més àmplia d’aquest col·lectiu. 

El cinquè àmbit és la participació i l’objectiu és establir com millorar les dinàmiques de 
les participacions dels col·lectius, dels moviments i dels activistes en les polítiques 
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d’igualtat LGTBI de l’Ajuntament. Indica que algunes de les accions són fer més 
dinàmics els espais com el Consell Municipal i reforçar les línies de subvencions 
perquè les associacions treballin en com promoure aquestes polítiques a la ciutat. 

La senyora Sara Barrientos exposa els cinc primers àmbits del segon eix, el de ciutat 
de drets.  

El primer àmbit és informació, acompanyament i apoderament, en el qual alguns dels 
reptes són tenir un millor coneixement de la realitat de les persones LGTBI, cosa que 
significa fer estudis i fer-ne més difusió perquè tinguin impacte; millorar la inclusió de la 
perspectiva de la diversitat sexual i de gènere als serveis d’atenció a la ciutadania i, en 
concret, als serveis d’informació i atenció a les dones; com també l’atenció 
especialitzada que oferirà el centre de recursos, que a més servirà com un espai de 
generació d’activitats i també de generació de teixit associatiu. 

El segon àmbit, que és el de coeducació, té com a principal repte avançar cap a un 
model coeducatiu de ciutat: incloure la perspectiva de la diversitat sexual i de gènere i 
introduir-la al currículum educatiu; i després, la lluita contra l’assetjament escolar. 

El tercer àmbit, cultura, visibilitat i memòria, fa incís en el foment d’una oferta cultural 
inclusiva en la promoció d’esdeveniments de visibilitat, com podrien ser el 17 de maig, 
el 28 de juny, etcètera; i, quant a memòria, com recuperar la història i l’experiència de 
vida de les persones LGTBI en el passat i la seva contribució a la història. 

El quart és l’àmbit de salut, drets sexuals i reproductius i el seu objectiu principal és 
incloure la perspectiva de la diversitat a les polítiques de salut tenint en compte la 
diversitat interna del col·lectiu LGTBI; és a dir, tenir en compte les necessitats de les 
dones lesbianes i de les bisexuals, l’especificitat del model d’atenció a la salut de les 
persones trans, com abordar la intersexualitat, amb la necessitat també de donar-hi 
visibilitat, oferir recursos a les persones intersex, formar les professionals, incloure la 
perspectiva de la diversitat dins de l’educació afectivosexual, etcètera. 

El cinquè àmbit, que és el de vides lliures de violències, implica, d’una banda, millorar 
les polítiques de seguretat amb aquesta perspectiva de la diversitat sexual i de gènere, 
facilitar la denúncia i l’acompanyament i el suport a les víctimes d’LGTBIfòbia, i, de 
l’altra, definir procediments d’abordatge en situacions de violència en la parella per a 
les persones LGTBI, que encara cal estudiar com es pot encabir. 

El senyor Gerard Coll-Planes continua l’explicació dels àmbits de l’eix de ciutat de 
drets.  

El sisè àmbit té, bàsicament, tres elements: com incorporar la perspectiva de diversitat 
sexual i de gènere en les polítiques d’interculturalitat i ciutadania, en l’atenció i acollida 
a immigrants i en les polítiques de refugi. 

L’àmbit setè té tres grans objectius: fomentar la incorporació d’aquesta diversitat en els 
projectes de cooperació; fomentar i promoure esdeveniments de referència 
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internacional sobre temàtica LGTBI, i fomentar els drets del col·lectiu LGTBI en les 
xarxes internacionals i en els protocols que ja hi ha en altres ciutats. 

Pel que fa a l’àmbit laboral, manifesta que bàsicament se centren en accions per 
millorar l’ocupació de les persones del col·lectiu LGTBI amb més vulnerabilitat (dones 
trans) i per combatre la discriminació i l’assetjament laboral del col·lectiu. 

Quant a l’àmbit dels esports, un primer objectiu és visibilitzar el col·lectiu LGTBI en 
l’àmbit esportiu i eradicar les actituds i insults LGTBIfòbics; detectar i veure com 
millorar l’accés de les persones trans als centres esportius municipals; i ampliar el 
coneixement d’aquest àmbit de cara a futures actuacions. 

El desè àmbit fa referència a la visibilitat en l’àmbit econòmic i l’objectiu principal és 
diversificar l’oferta turística de la ciutat adreçada al col·lectiu, incorporar la perspectiva 
de la diversitat sexual i de gènere en tota l’oferta turística de la ciutat i visibilitzar 
Barcelona com una ciutat de referència en drets i llibertats pel que fa a temes de 
diversitat sexual i de gènere. 

L’últim àmbit té bàsicament tres elements: com incorporar la perspectiva de la 
diversitat sexual i de gènere en l’Institut Municipal de Serveis Socials i en totes les 
àrees en què intervenen, reconèixer la diversitat de models familiars i on integrar 
aquesta diversitat en les polítiques d’infància, adolescència i joventut, de gent gran i 
també en les polítiques adreçades a persones amb diversitat funcional. 

El senyor Andreu Agustín Andrés, coordinador del Pla municipal LGTBI de 
l’Ajuntament de Barcelona, comenta que disposen d’un full molt esquemàtic en què 
consta cada una de les esmenes que han proposat les entitats i quina és la proposta 
per part de l’Ajuntament. 

Tot seguit, informa que les aportacions que han fet les entitats a aquest pla fan 
referència a cercar una mirada no medicalitzada de l’aproximació als temes de 
prevenció del VIH, la sida i les ITS i també a augmentar la participació de les entitats 
en temes de disseny de detecció de necessitats i prevenció. Palesa que aquest és un 
gran bloc que s’incorporarà al que serà la primera part de la diagnosi. 

A continuació, exposa que altres dues grans aportacions són: visibilitzar la situació de 
les persones grans LGTBI i establir la presència de la diversitat familiar en tota la 
comunicació municipal.  

D’altra banda, destaca la feina de les entitats que van treballar prèviament per fer la 
base del que és el model funcional del futur Centre de Recursos Municipals LGTBI. 

En definitiva, assenyala que, a grans trets, aquestes són les principals aportacions. 
Comenta que s’han fet unes vint aportacions, que les tenen recollides en aquest 
document que hi ha a la carpeta, que la majoria s’hi han inclòs i les que no s’han inclòs 
hi ha una explicació de per què no s’han inclòs.  
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La presidenta apunta que també hi ha el tema de com ha de ser la governança, que es 
va parlar en l’anterior reunió. Tot seguit, obre el debat. 

El senyor Eugeni Rodríguez i Giménez, en nom del Front d’Alliberament Gai de 
Catalunya, primer de tot, felicita les persones que han fet l’exposició, sobretot per la 
terminologia que han utilitzat, perquè han recollit totes les sensibilitats. 

A continuació, comenta que li ha agradat molt la intervenció que ha fet el senyor 
Missé, en el tema del deure d’intervenció, que és molt important i es recull a la Llei 
11/2014. Ara bé, considera que en algun moment s’hauria de fer un protocol de com 
es fa aquest deure d’intervenció, sobretot quan hi ha un tema urgent: com es fa, qui ho 
fa, si ha de fer-ho la Guàrdia Urbana… Explica que ho diu pels problemes que ha 
tingut a Catalunya, sobretot en el tema de l’homòfob de Mataró.  

Així mateix, informa que des de l’Observatori han fet un protocol per a la Generalitat, 
que els el farà arribar.  

D’altra banda, expressa que també li ha agradat molt el tema de la inserció laboral de 
les persones trans, que també és una mesura que està en la llei general i no s’hi està 
fent res. A més, pensa que les persones trans han de tindre una discriminació positiva 
i entén que és això el que pretén aquest repte.  

Quant a la dinamització dels espais, considera que ja s’està fent. 

També li ha agradat molt el títol «vides lliures de violències»; manifesta que, amb 
permís, l’agafaran també per a ells, ja que resumeix molt bé el que volen: unes vides 
lliures de violències. 

Pel que fa al tema de la violència intragènere, entre persones del mateix sexe, creu 
que és un debat que en algun moment alguna persona ha de tenir el valor de treure’l i 
que caldria dedicar-li una jornada de formació o un seminari. Comenta que a 
l’Observatori tenen quatre casos i que els costa molt portar-los, entre altres coses 
perquè la legislació ho classifica com a violència domèstica.  

Sobre el tema de les polítiques de refugi, considera que, a més de parlar-ne, caldria 
que es traduís en qüestions concretes. 

Finalment, quant al tema de l’esport, creu que estaria bé que Barcelona encapçalés 
alguna mena de protocol o visualitzés alguns exemples que ja hi ha, com ara un 
protocol que els ha arribat a l’Observatori –no sap si és la Federació Catalana de 
Futbol– que estableix que abans dels partits cal explicar als capitans o capitanes que 
en cas que hi hagi algun insult, s’aturarà el partit. 

Per acabar, reitera que li ha semblat molt bé, i només vol fer-hi una aportació: que això 
del deure d’intervenció estigui acompanyat d’un protocol específic. 
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El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, també els felicita. Ara 
bé, troba a faltar, tant en el document com en el seu discurs, una atenció a la 
vulnerabilitat de les persones que viuen amb VIH i dels homes gais que viuen amb 
VIH, sobretot en l’àmbit laboral. Reitera que cal reivindicar aquesta vulnerabilitat i 
incorporar-la en els documents i en el discurs en general del mateix col·lectiu.  

Per acabar, els demana que ho incorporin i que ho visibilitzin, perquè entre tots i totes 
és una manera de tirar endavant. 

El senyor Rodrigo Araneda, en nom de l’Associació Catalana per la Integració 
d’Homosexuals, Bisexuals i Transsexuals, amb relació al tema de les vulnerabilitats, 
considera que hi ha una sèrie de factors que no són identitaris però incrementen les 
dificultats de les persones LGTBI i generen vulnerabilitats, com, per exemple, ser 
sense sostre, el tema de les drogues, estar a la presó, etcètera. En aquest sentit, 
planteja com es fa una visió general que no estigmatitzi tampoc ser trans o ser VIH i 
ser sinònim de vulnerabilitat, perquè tampoc hi ha un component directe. 

Tot seguit, manifesta que voldria tocar el tema religiós, que potser sempre és el gran 
oblidat de tots els plans, perquè creu que no hi és en aquest pla. 

Quant a la participació d’entitats LGTBI en el Consell Municipal d’Immigració de 
Barcelona, li sembla interessant perquè, quan es fa l’avaluació des d’aquest àmbit, 
només compleixen els objectius Acathi i alguna altra entitat. Opina que potser la visió 
és que sigui una participació dual, que també les entitats d’emigració participin en 
elements LGTBI. 

Respecte a la participació, en general, assenyala que les entitats i les persones LGTBI 
construeixen ciutat i que, per tant, caldria visibilitzar aquesta construcció de la ciutat en 
els temes genèrics i generals. 

El senyor José Benito Eres i Rigueira, en nom del Grup d’Amics Gais, Lesbianes, 
Transsexuals i Bisexuals, comenta que li ha agradat el tema de la memòria històrica. A 
continuació, suggereix que hi incorporin el tema de les persones amb discapacitats, 
fins i tot indica la possibilitat d’obrir fòrums per a aquestes persones, perquè ho passen 
malament amb el tema de la sexualitat. També considera molt important el tema de la 
salut mental al llarg de totes les etapes de la vida. 

La presidenta explica que fa mesos que debaten al voltant de les dues propostes de 
títol que ha fet l’equip redactor del pla, però que no acaben de posar-s’hi d’acord per la 
importància que té com a element identificador del pla. A continuació, dóna la paraula 
al senyor Gerard Coll-Planas perquè exposi les dues propostes.  

El senyor Gerard Coll-Planas, en primer lloc, explica que no han volgut mantenir el títol 
anterior perquè els sembla important deixar clar que no és un pla per al col·lectiu 
LGTBI, sinó que és un pla per a la ciutat i per a uns valors que haurien d’impregnar 
totes les polítiques, per donar aquesta perspectiva de diversitat sexual i de gènere més 
enllà del col·lectiu, tot i que és un pla que, òbviament, ha de revertir en unes millors 
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condicions de vida, menys violències, etcètera, per al col·lectiu LGTBI. És per tot això 
que la primera proposta era «Pla municipal per a la diversitat sexual i de gènere», amb 
el subtítol «Mesures per a la igualtat LGTBI», amb la idea de no perdre l’expressió 
LGTBI, que ja s’ha aconseguit que molta gent entengui. 

Quant a l’altra proposta, exposa que, de fet, inverteix els termes i és «Pla municipal 
d’igualtat», amb el subtítol «Mesures per a la diversitat sexual i de gènere». 

Matisa que, com a equip, la seva proposta era la primera, però que entenien que hi 
podia haver reticències i, per això, van oferir la segona. En tot cas, opina que és una 
decisió més política, en la qual el Consell pot posicionar-se i a partir d’aquí decidir. 

El senyor Rodrigo Araneda apostaria per la primera, però creu que, com que és un pla 
que llegirà tothom i al qual es referirà tothom, ha de tenir un llenguatge clar i que ha de 
mantenir, almenys durant un període de transició, el nom de «Pla municipal d’igualtat 
per a LGTBI», per facilitar que ho entengui la gent que no és del col·lectiu. 

El senyor Eugeni Rodríguez coincideix totalment amb l’explicació del senyor Rodrigo 
Araneda. En tot cas, matisa que en la segona opció ja es fa palès, de cara a tota la 
ciutadania, que hi ha una altra manera d’anomenar aquest tema. En resum, aposta per 
anomenar-lo «Igualtat d’LGTBI», amb de l’opció A, almenys durant un temps. 

El senyor Pol Galofré, en nom de Cultura Trans, opina justament el contrari, ja que 
amb «LGTBI» potser hi ha gent que no s’hi sent reconeguda, a més que molta gent no 
sap què vol dir; en canvi, si es parla de diversitat sexual i de gènere, és més entenedor 
i hi podrien entrar persones que no s’identifiquen com a gais, però que tenen relacions 
sexuals amb homes. I, en aquesta opció, «LGTBI» ja surt en el subtítol. 

El senyor Jean Sebastien Meyer Guignard, en nom de Stop Sida, explica que la seva 
associació van canviar fa uns quatre anys els estatuts per incloure-hi «LGTBI», però 
que no n’estan contents i ara estudien canviar-ho per «diversitat sexual», ja que són 
uns termes més oberts que inclouen qualsevol tipus de diversitat sexual i de gènere. 

El senyor Josep M. Gómez, en nom d’Iniciativa per Catalunya Verds, considera que el 
primer títol és molt més adequat, justament perquè «diversitat sexual» és un terme 
molt més inclusiu i més entenedor per al conjunt de la població. 

La senyora Mònica Timón, en nom de l’Associació Pandora, comunica que la seva 
associació pensa que el primer títol, «diversitat sexual i de gènere», és molt més 
ample i encabeix tota la pluralitat d’identitats de gènere, i que, a més, al subtítol ja surt 
«LGTBI», amb la qual cosa ja incideix a visibilitzar el col·lectiu específicament. 

El senyor Joaquim Roqueta, en nom de Gais Positius, aclareix que estan al Consell 
Municipal LGTBI i no al Consell Municipal de Diversitat Sexual i de Gènere, per ara. 
Tot seguit, es queixa que volen anar molt ràpid a canviar les coses, quan va començar 
sent «Pla municipal LGTBI». Opina que cal parlar i consensuar aquest canvi. 
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D’altra banda, assenyala que no només hi ha gent que no sap què és LGTBI, sinó que 
també hi ha molta gent que tampoc sap què és «diversitat sexual i de gènere». 
Reconeix que l’equip de redacció ha fet molt bona feina, però reitera que van a sac i 
que cal anar a poc a poc, fer molt debat i consensuar els canvis, no incorporar-los 
sense ni tan sols haver-ne parlat. 

La presidenta aclareix que, justament, ara n’estan parlant. Així mateix, explica que 
l’equip redactor ha fet una proposta i que ara l’estan debatent. En tot cas, escoltant 
algunes intervencions, creu que hi ha un conjunt d’entitats que està treballant alguns 
temes que ja no estan dins del marc estricte d’LGTBI. Conclou que és una proposta de 
nom que s’ha de parlar i consensuar, que no hi ha cap voluntat d’imposar cap nom.  

El senyor Joaquim Roqueta fa palès que hi ha diversitat i que no donin per suposat 
coses que encara no estan prou assimilades, com tampoc tinguin tan clar què entén i 
què no entén la resta de la població. 

La senyora Paulina Blanco Muñoz, en nom de la Fundació Privada Enllaç, aposta pel 
primer títol, perquè és més ample i compleix una funció pedagògica. 

El senyor Martín Frasso, en nom de Nasij, expressa el seu acord amb el primer títol, 
també perquè fa una funció pedagògica. Comenta que si cal formar les persones 
perquè entenguin l’acrònim LGTBI o LGTBIQ, o el que sigui, potser val més la pena 
formar-les en un paraigua més ampli, que és el de la diversitat sexoafectiva i de 
gènere, perquè al capdavall la marca LGTBI tampoc els representa a totes i moltes 
vegades parlen en nom de lletres de l’acrònim que ni tan sols hi són presents. 

En segon lloc, suggereix parlar de «diversitat sexoafectiva i de gènere», perquè 
considera que també hi ha formes d’afectivitat que són dissidents o no són normatives 
i que no necessàriament tenen a veure amb la pràctica sexual o amb la sexualitat. 

La presidenta constata que hi ha una majoria per a la primera opció. De totes 
maneres, assenyala que LGTBI no es perd en cap cas.  

La senyora Paulina Blanco diu que s’afegeix a la proposta de «diversitat afectivosexual 
i de gènere». 

La senyora Mònica Timón suggereix «diversitat i identitats afectivosexuals i de 
gènere», però entén que és molt llarg i considera que potser sí que s’hi podria afegir 
«identitats». 

La presidenta opina que hi ha més majoria per «Pla municipal de diversitat sexual i de 
gènere», recollint LGTBI també al subtítol, i que no cal fer una votació. 

4. Informació temes d’interès per al CMLGTBI per part de la presidència 

La presidenta comenta que han inclòs la Mercè Antimasclista, per recordar que 
aquesta ha estat una Mercè marcadament antimasclista i que s’ha volgut incidir en el 
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tema de les agressions sexistes. A més, destaca que per primera vegada en una 
Mercè hi havia una carpa informativa, de la qual valoren molt positivament els 
resultats: més de cinc-centes consultes d’informació, sobretot de noies però també de 
nois, de quins serveis hi ha a l’Ajuntament i què es pot fer davant d’una agressió 
sexista, de vegades també preguntes de què és una agressió sexista, què és 
denunciable i què no; també moltes persones han passat per la carpa per recollir el 
material de la campanya, dissenyat pel Miguel Gallardo. 

A continuació, concreta que hi ha hagut onze denúncies específiques d’agressions o 
de violència masclista: sis de noies fora de l’àmbit de la Mercè, que parlaven més 
d’experiències amb les seves parelles o exparelles i volien assessorament sobre quins 
serveis d’acompanyament hi ha a l’Ajuntament, i cinc que s’han donat en el marc de 
les festes de la Mercè, al voltant de la carpa informativa (zona de Maria Cristina, del 
passeig i plaça Espanya), de les quals dues han estat agressions homòfobes a dos 
nois i les altres tres registrades han estat agressions sexuals contra noies joves. 

D’altra banda, assenyala que els mateixos joves els han fet algunes recomanacions, 
com ara estar més presents a la nit, posar carpes com aquesta a espais d’oci nocturn, 
al Fòrum, per exemple.  

Creu que, com a primera experiència, la valoració és positiva i que, a més, els serveix 
d’aprenentatge de cara a les actuacions en l’espai nocturn de la ciutat, no només per a 
les festes de la Mercè. En definitiva, conclou que ha estat una bona experiència i que 
han aconseguit també escoltar, fer acompanyament i dissenyar, d’alguna manera, un 
protocol amb la resta dels cossos de seguretat dins de la carpa informativa per si es 
donava el cas d’una agressió greu poder donar tota la informació in situ.  

Tot seguit, exposa tota una sèrie de temes, com ara el vint-i-cinc aniversari de 
l’assassinat de la Sònia Rescalvo, el Dia Internacional de la Intersexualitat, que creu 
que serà el 8 de novembre, que és un bon moment per compartir l’estudi que han fet 
amb agents de salut i amb el personal sanitari d’aquest tema específicament sobre 
Barcelona. En aquest sentit, informa que estan coordinant amb la comissionada de 
Salut una jornada de debat per poder presentar públicament aquest informe. 

Per acabar, comenta que s’han adonat que el calendari inicial previst de permanents i 
plenaris potser és una mica intensiu i per això han decidit posar-lo a consideració. 

5. Torn obert de paraules, si escau 

La presidenta obre el torn de paraules. 

La senyora Lluïsa Jiménez i Gusi, responsable de l’Àrea LGTBI de la Generalitat, els 
convida de part de la consellera Dolors Bassa i de la directora general d’Igualtat, 
Mireia Mata, a l’acte de celebració i reconeixement de les entitats que lluiten contra 
l’homofòbia, la bifòbia i la transfòbia i a favor dels drets de les persones LGTBI –lluita 
que ha culminat en l’aprovació fa dos anys de la Llei 11/2014–, que es farà aquest 
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divendres, a les set de la tarda, al Palau Moja, durant el qual lliuraran un exemplar del 
llibret publicat de la llei.  

El senyor Eugeni Rodríguez i Giménez, en nom del Front d’Alliberament Gai de 
Catalunya, felicita les amigues i amics del Lambda pel seu quaranta aniversari. Vol 
que consti a l’acta que el Consell al plenari fa una felicitació d’aquest aniversari. 

A continuació, exposa que el 2 d’octubre fa dos anys que, fruit de la lluita del moviment 
LGTBI, es va aprovar la llei, que durant divuit mesos va estar paralitzada i que els 
darrers mesos hi ha hagut algun moviment, com el del protocol de reproducció 
assistida que van fer les entitats de dones lesbianes i bisexuals i del moviment amb el 
conseller Comín. Creu que també l’Ajuntament de Barcelona ha fet una feina bona, i 
l’insta a continuar implementant la llei. 

D’altra banda, manifesta que algunes entitats que estan aquí, com a mínim el Casal 
Lambda, el FAGC, l’Observatori i els Gais Positius, han fet arribar tant a la directora 
general com a la senyora consellera el seu desacord a celebrar una llei que no està 
implementada, perquè no estan implementats els drets de les persones trans ni 
bisexuals ni gais ni lesbianes. A més, creuen que ara tampoc és el moment perquè els 
donin un exemplar de la llei, que s’hauria d’haver fet dos anys enrere. 

Per tot això, anuncia que no hi assistiran i vol fer constar que no s’ha convidat la 
vicepresidenta del Consell Nacional, Joana López, ni tampoc s’ha consultat amb 
entitats impulsores d’aquesta llei. 

Conclou que més que celebrar, el que cal és treballar per implementar la llei, que ja es 
podrà celebrar quan hi hagi una implementació prou important. 

El senyor Joaquim Roqueta i Manen, en nom de Gais Positius, mostra el seu desacord 
amb la celebració d’aquest acte, perquè no s’ha comptat amb les entitats i és un acte 
del Govern, per al Govern i a benefici del Govern. Per tant, anuncia que no hi 
assistiran. Remarca que el que cal és treballar realment per la llei i tirar-la endavant. 

D’altra banda, assenyala que és un acte unilateral del Govern, com si aquesta llei 
només fos del Govern, quan pràcticament no hi està fent res. A més, comenta que, 
justament, les entitats promotores aquell dia seran al Parlament, en una reunió de 
treball amb els grups polítics per valorar l’impacte d’aquests dos anys. 

La senyora Raquel de Haro, en nom de Comissions Obreres Barcelonès, explica que 
el moviment feminista a Catalunya i el País Valencià està organitzant una manifestació 
pel tema de les violències masclistes, el 5 de novembre a Tarragona, i suggereix la 
proposa, tot i que no sap quin format seria l’adequat, que el Consell Municipal LGTBI 
pogués fer un recolzament per escrit o un manifest –el que es consideri oportú– per 
donar-hi suport d’alguna manera i dir que està en contra de les violències masclistes. 
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La presidenta pregunta a la senyora Raquel de Haro si, en cas que hi hagi consens, 
faria un esborrany de carta, que després des de secretaria es passaria a tothom 
perquè en donés l’opinió. La senyora Raquel de Haro hi està d’acord. 

Quant a les dates dels plenaris i les permanents, considera que la Comissió 
Permanent del 9 de novembre és important mantenir-la per l’entrada de les entitats 
noves per al següent plenari, que és el 14 de desembre. Ara bé, al desembre volen 
tenir elaborat un informe de la implantació de la llei a Barcelona. És per això que 
proposa posposar el plenari fins a mitjan gener. 

La senyora Pilar Medrano, en nom de l’Associació de Famílies Lesbianes i Gais, 
exposa que els sembla que es va comentar la possibilitat que l’estand de la Mercè 
pogués estar de manera permanent a Barcelona –no només en oci nocturn o festes 
destacades– i pregunta si aquesta idea s’ha desenvolupat, perquè seria un bon lloc on 
poder deixar informació sobre la llei, com fer les denúncies, quins drets té la gent, què 
pot denunciar, etcètera. A més, creu que també seria interessant perquè les 
associacions poguessin tenir un lloc de trobada, ja que ells, per exemple, no tenen cap 
local, i un espai on adreçar les consultes telefòniques que reben. 

La presidenta explica que dimarts van fer una valoració de l’estand, que és una mica el 
que ha explicat abans. Indica que és un dels temes principals per a aquest any i que 
s’ha parlat que una de les línies és treballar amb els locals d’oci nocturn; de fet, ja han 
començat a fer algunes reunions amb el Gremi de Restauració, amb Fecasarm, amb 
qui han compartit la campanya de la Mercè Antimasclista, però que encara no s’ha 
plantejat cap pla d’acció concret. En aquest sentit, recorda que s’està treballant pel 
Centre de Recursos LGTBI, que sí que disposarà d’un espai de referència. 

Així mateix, informa que, a partir de l’octubre, els punts d’informació i atenció a les 
dones a Barcelona també atendran noies a partir de dotze anys, i que també hi ha 
altres accions, com un programa en temes de ciutats segures, el tema dels PIAD, com 
apropar el Sara Jove o com tenir més presència a la nit a través d’aliances. 

Per acabar, reitera que aquest tema és una de les prioritats d’aquest any. Insisteix que 
el centre de recursos sí que serà un espai de referència. Finalment, se suma a la 
felicitació del quaranta aniversari del Casal Lambda. 

El senyor Emilio Ruíz Pérez, en nom del Casal Lambda, els convida a dos actes: 
l’exposició sobre els quaranta anys del Casal Lambda a l’Espai Francesca 
Bonnemaison, del 28 de setembre al 14 d’octubre, i a l’acte institucional que es farà el 
5 d’octubre, a les 18.30 hores, per commemorar el dia que Armand de Fluvià i deu 
persones més de Barcelona van anar al notari per crear la societat civil Instituto 
Lambda.  

El vicepresident els recorda que està al servei de les entitats per a qualsevol 
informació que vulguin transmetre.  



 

 
Consell Municipal LGTBI  
Àrea Drets de Ciutadania, Participació i Transparència 
 

 15 

Tot seguit, informa que el tema de la celebració dels vint-i-cinc anys de la transsexual 
Sònia s’està treballant amb el FAGC i amb la plataforma i que s’intenta fer algun 
esdeveniment directament amb el Consell, que ja els informarà del que es farà. 

A continuació, més com a representant d’Acathi, els convida a la festa que celebraran 
l’1 d’octubre, de les nou de la nit fins a les dues de la matinada, al passatge Valeri 
Serra, en benefici de les persones LGTBI refugiades. Explica que en aquesta festa es 
lliuraran els premis Diversitat, que valoren l’acció de persones, entitats i institucions 
que fan una tasca per incloure realment la diversitat més enllà de la seva tasca 
concreta. 

Per acabar, planteja que aquest pla que elaboren ara és un pla que, d’alguna manera, 
està obert a noves possibilitats i a afegir-hi visions noves; per tant, creu que és una 
gran oportunitat, perquè, a més, la vocació d’aquest pla és transcendir el Govern 
actual i tenir un efecte ampli en les institucions i en la societat civil. 

La presidenta manifesta que han pres nota de les observacions que s’han fet i que, en 
la mesura del possible, les afegiran al pla i faran les últimes reunions amb grups 
polítics per intentar que hi hagi consens i que aquest Pla municipal per a la diversitat 
sexual i de gènere sigui de tot l’Ajuntament i de tota la ciutat. 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 20.00 h.  

 

 

La secretària      Vist i plau 
La presidenta del Consell 
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